
oI hmd
Leto VIII - Štev. 20 (188)
UREDNIŠTVO in UPRAVA 
Čedad - Via B. De Rubeis 20 
Tel. (0432) 731190 
Poštni predal Čedad štev. 92 
Casella posta le  C iv ida le  n. 92

ČEDAD, 31. oktobra 1981.
Autorlzz. Tribun, di T ries te  n. 450

Izdaja ZT  T

Tiskarna R. L ibera le - Čedad

Evropski parlament 
sprejel listino 

o pravicah manjšin
Od petka 16. oktobra se na

rodnostne in jezikovne manj 
šine v zahodni Evropi lahko 
sklicujejo na dokument več 
pri zahtevah po uvedjavljanju 
svojih pravic. Evropski parla
ment je z veliko večino gla
sov brez bistvenih popravil 
odobril listino o deželnih jezi
kih in kulturah ter o pravicah 
jezikovnih manjšin, prvi to
vrstni dokument v evropski 
skupščini.

Listina predvideva «mini
malne» pravice, ki jih je tre
ba zagotoviti narodnostnim 
manjšinam: pouk materinega 
jezika v vseh šolah in pouk v 
materinem jeziku, kjer je io 
mogoče, obenem pa poučeva
nje jezika in kulture manjšin 
na univerzah. Listina nato 
predvideva pravico manjšin 
do dostopa k sredstvom mno
žičnega obveščanja in pravico 
manjšine, da njeni predstavni
ki uporabljajo svoj jezik v od
nosu z oblastmi. Nadalje listi
na predvideva poskusno usta
novitev jezikovnih tečajev z 
namenom, da se preveri uspe
šnost večjezične izobrazbe in 
ugotovi, v kolikšni meri lahko 
večjezični pouk pripomore k 
ohranjevanju krajevnih jezi
kov in kultur. Listina vsebuje 
tudi priporočilo komisiji EGS, 
naj s posebnimi finansiranji 
prispeva za razvoj krajevnih 
kultur in obvezuje komisijo, 
naj vključi v svoje programe

o obveščanju in kulturi pro
jekte, katerih namen je razvoj 
evropske kulturne politike v 
skladu s pričakovanji vseh 
evropskih manjšin in njihovih 
kulturnih organizacij. Pred
sedstvo evropskega parla
menta bo sedaj listino posla
lo evropskemu svetu komisiji 
EGS, vladam in deželnim u- 
pravam držav članic EGS in 
tudi držav članic evropskega 
sveta. Besedo imajo torej 
oblasti posameznih držav. 
Kar zadeva Italijo je treba pou
dariti da imajo rimske oblasti 
že mnogo gradiva, da lahko 
spremejo ustrezne ukrepe. V 
dvodnevni razpravi so bili ti 
ukrepi nakazani v dveh sku
pinah: Tisti, ki zadevajo ma
njšine ob meji, ki imajo za sa
bo matični narod in drugi, ki 
zadeva ostale manjšine oziro
ma narodnostne skupine. Do
kument, ki ga je odobril stra- 
sburški parlament pa je ned
vomno obveza več za italijan
ske oblasti, da v svoji zakono
daji uredijo manjšinska vpra
šanja.

To velja po eni strani za 
tiste narodnostne skupnosti, 
ki živijo v srednji in v južni 
Italiji ter ne uživajo nobenih 
pravič. Zate skupnosti je bilo 
že predloženih več zakonov, 
prav tako pa so nekateri de
želni sveti sprejeli ustrezne 
zakonske ukrepe, ki pa seve
da niso obvezujoči, saj so tu

di le priporočilo parlamentu, 
naj zakonodajno ukrepa. Na 
drugi strani pa so tu manjši
ne, ki živijo ob meji. O Južnih 
Tirolcih je bilo mnogo govo
ra, še zlasti v zvezi s popi
som prebivalstva: Komunist 
Gouthier, predstavnik Južnoti- 
rolske ljudske stranke Dal- 
sass, radikalka Bonino, fašist 
Almirante so zastopali že zna
na stališča svojih strank. V-

(N adaljevan je  na 2 s tran i)

Colombo 
enotno

A l parlamento europeo

MINORANZE. UNGUE E CULTURE
Il Parlamento europeo ha 

approvato, in una recente 
seduta, una risoluzione su 
una carta comunitaria delle 
lingue e delle culture regio
nali e una carta dei diritti 
delle minoranze etniche.

Relatore della proposta, su 
incarico della commissione 
per la cultura, l'istruzione e 
l'informazione, è stato il so
cialista italiano, on. Gaetano 
Arfè. Questo è significativo 
per la situazione linguistica 
italiana.

Vediamo un po' più da vi
cino in che cosa consiste la 
risoluzione. Partendo dalla 
premessa che constata «la 
rigogliosa riviviscenza di mo
vimenti espressi da minoran
ze etniche e linguistiche che 
aspirano ad un approfondi
mento detle ragioni della lo
ro identità storica e al loro 
riconoscimento», che ravvisa 
nel fenomeno un segno del

la vitalità della civiltà euro
pea, la risoluzione esprime 
il proprio intento di «conso
lidare la coesione dei popoli 
d’Europa e di preservare le 
lingue viventi per arricchire, 
in tal modo, la molteplice cul
tura».

La risoluzione si rivolge 
quindi «ai governi nazionali 
e ai poteri regionali e locali, 
perchè pur nella grande di
versità delle situazioni e 
nel rispetto delle autonomie, 
pongano in opera una politi
ca che abbia una comune 
ispirazione e tenda agli stes
si fini».

La risoluzione del Parla
mento europeo chiede quin
di ai governi nazionali con
creti provvedimenti: a) nel 
campo dell’istruzione; b) nel 
campo dei mezzi di comuni
cazione di massa; c) nel 
campo della vita pubblica e 
dei rapporti sociali. In parti-

Italijanski zunanji m inister Emilio Colombo in jugoslovanski zvezni sekretar za zunanje zadeve Josip 
Vrhovec sta prerezala trak, ki odpira nova vrata med Italijo in Jugoslavijo na področju Standrež-Vrtojba 
pri Gorici

in Vrhovec sta ločeno sprejela 
delegacijo Slovencev v Italiji

E n o tn a  de legac ija  s loven
ske n arodnostne  sku pn osti  v 
I t a l i j i  je  v nedeljo  18. o k to 
b ra  i ta l i ja n s k e m u  z u n a n je 
m u  m in is t ru  E m i l iu  C o lo m 
ba p on ov ila  zahtevo po č im 
p re jš n j i  o d o b r i tv i  zako na  za  
globalno  zaščito S lovencev v 
I t a l i j i  in p o u d a r i la ,  da  m o 
ra  b it i  zaščitni zakon  za m a 
n jš ino  s p re je m lj iv ,  to je , da  
ne sme vsebovati d is k r im in a 
c i j  glede na p o k ra j in o ,  v k a 
te r i  S lovenci ž iv i jo  in da m o 
ra vsebovati vse tiste postav-

colare, nel campo scolasti
co, la risoluzione propone di 
rendere possibile l’insegna
mento delle lingue e delle 
culture regionali nell'ambito 
dei programmi ufficiali, dalla 
scuola materna all'Università.

La risoluzione europea in- 
v'ta il «governo» della comu
nità ad istituire progetti pi
lota per l’istruzione plurilin- 
guistica capace di assicurare 
la sopravvivenza delle cultu
re, raccomanda la destinazio
ne dei fondi per gli scopi ci
tati e invita il Presidente a 
trasmettere agli organi delle 
comunità, alle autorità nazio
nali e regionali il documento 
approvato.

Dal 16 ottobre, quindi, le 
minoranze possono richia
marsi, nella loro battaglia 
culturale, aH’importante do
cumento del Parlamento eu
ropeo.

Novi Matajur

spodarsk i razvo j naše n a ro d 
nostne skupnosti .  Z  zah teva 
m i, k i  so bile nas lovljene  
p red s ta v n ik u  ita l ja n s k e  v la 
de in  k i  se v b istvu v enak i  
o b l ik i  p o n a v l ja jo  že vrsto  
le t  te r  s p r iz a d e v a n je m  za  
dosego g lobalnega zaščitne
ga zakona je  en otna  delega
c i ja  seznanila  tu d i  ju go s lo 
vanskega zveznega sekre ta 
r ja  za zu nan je  zadeve Josi
pa V rh ovca , tu d i  zato, ke r  
je  V rh o v e c  p re d s ta v n ik  d rž a 
ve sopodpisnice osimskega  
sporazum a, v k a te rem  je  
jasno zapisano, da in o ra  I t a 
l i ja  zagotov it i  S lovencem  
n a jveč jo  zaščito.

S rečan je  slovenske delega
c ije  z Jos ipom  V rh o v c e m  je  
bilo  opo ldne v N o v i  Goric i.  
E n o tn o  delegacijo  so sestav 
I j a l i  Iv a n  B ra t in a ,  A n d re j  
B ratuš , V i l je m  Č erno, D a  
m ja n  P au lin , M i r k o  P r im o ž ič  
in M a r k o  W a lt r isch . Pogovo
ru  z ju g o s lo van sk im  m in i 
s tro m  V rh o v c e m  so prisosto-  
va li  tu d i  p red sed n ik  I S  S R  
S lo ven ije  Janez Z e m lja r ič ,  ve
leposlan ik  S F R J  v I t a l i j i  M a r 
ko K os in  in g enera ln i K o n 
zu l S F R J  v T rs tu  Š te fan  C i 
goj, Josip V rhovec  je  z ve li
k im  z a n im a n je m  sledil izva
ja n ju  č lanov delegacije  in je  
v o dgovoru  na zahtevo po ce
lo v ite m  iz v a ja n ju  osim skega  
sp orazu m a de ja l ,  da  bodo iz
v a ja n je  sp o rozu m a p re v e r i l i  
na n o v e m b rs k e m  ob isku  m i 
n is tra  C o lo m b a  v B eogradu .  
S icer pa  je  V rh ovec  ponovno  
p o u d a r i l  vso zavzetost Jugo
slav ije , da  se s lovenski n a 
ro d n o s tn i sku pno sti v I t a l i j i  
č im p r e j  zagotovi n a jp r im e r 
nejša zakonska  zaščita.

M in is te r  E m i l io  C o lom bo ,  
s k a te r im  se je  enotna  de le 
gac ija  sestala v pozn ih  p o p o l
danskih  u rah  pa je, po u v o d 

nih  p o zd ra v n ih  lesedah in  po  
p r izn a n ju ,  da  je  p r iš lo  do za 
m ud e  p r i  postop ku  za o d o b r i 
tev «organske zaščite» slo
venske m an jš in e  de ja l ,  d a  m u  

sicer niso pozn an i odnosi  
m ed večino in m a n jš in o  v 
C assandrovi k o m is i j i ,  da  pa  
ve, da  je  m in is t rs k i  p red sed 
n ik  S p a d o lin i  v svo jem  go
voru  8. avgusta v G o r ic i  p r iz 
nal po treb o  po g lo ba lnem

zako nu  za slovensko m a n jš i 
no. «P om agal bom , je  n a d a 
lje v a l  C o lom bo , da se do lg i  
postopek č im p r e j  izp e l je  iz 
pe lje  do konca. G re  za naše  
n o tra n je  vp rašan je  za naše 
d e m o k ra t ič n o  spoštovanje  
etn ij .  N aša  dolžnost, je ,  da  
se ra zv i ja jo .  O b v e zu je m  se, 
da b o m  na p r ih o d n j i  se ji  m i-

(Nadaljevanje na 2. strani)

NO V OBMEJNI PREHOD V ŠTANDREŽU

Odprta nova vrata 
med Italijo in Jugoslavijo

V nedeljo 8. oktobra dopold
ne sta italijanski zunanji mi
nister Emilio Colombo in ju
goslovanski zvezni sekretar za 
zunanje zadeve Josip Vrhovec 
simbolično prerezala trak in 
s tem uradno izročila prome
tu novi mejni prehod Štandrež 
-Vrtojba, ki je še en člen v 
dolgi verigi prizadevanj za u tr
ditev in okrepitev sodelova
nja in prijateljstva med Italijo 
in Jugoslavijo, spoznavanja in 
spoprijateljevanja med prebi
valci z obeh strani meje, ki 
povsem upravičeno velja za 
eno najbolj odprtih v Evropi. 
Gorica in Nova Gorica pa v 
nedeljo nista bili le prizorišče 
slovesne formalnosti odprtja 
mejnega prehoda, ampak sta 
bila tudi priložnost ponovne
ga srečanja med obema mini
stroma, ki sta se v zadnjem 
letu mnogokrat srečala in iz
menjala mnenja ne samo o 
vprašanjih medsebojnega so
delovanja, ampak tudi o najak
tualnejših mednarodnih pro
blemih, o katerih imata Italija 
in Jugoslavija, kljub različni

družbeni ureditvi in različni 
vlogi v mednarodni politik i, 
zelo pogosto enako ali zelo 
slično stališče.

Ta dva aspekta, sodelovanje 
med državama in ocena se
danjega mednarodnega tre
nutka, sta prišla do izraza tu
di v dokaj dolgem pogo
voru med Colombom in 
Vrhovcem na goriški pre
fekturi. O pogovoru niso 
objavili nobenega uradnega 
stališča, pač pa sta Emilio 
Colombo in Josip Vrhovec ob 
koncu v kratkih izjavah sez
nanila predstavnike tiska z 
njihovo vsebino. Vprašanja, o 
katerih sta ministra govorila v 
nedeljo 8. oktobra pa bosta 
delegaciji obeh držav po
globila 14. in 15 novembra, 
ko bo Colombo uradno obi
skal Jugoslavijo. Sicer pa 
sta ministra v glavnem 
le nakazala vprašanja, o ka
terih sta razpravljala. Tako je 
Josip Vrhovec poudaril, da sta 
se s Colombom pogovarjala o 
novih dramatičnih dogodkih v

Nadaljevanje na 2. strarš
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Velika manifestacija proti terorizmu v Veroni

V soboto 14. novembra bo v Veroni mogočna 
manifestacija proti terorizmu in za mir. Na to mani
festacijo organizira sekcija ANPI iz Nadiških dolin, 
ob sodelovanju sekcije iz Čedada, velik avtobus.

Odhod je predviden ob 6. uri zjutraj iz Škrutovega 
in povratek zvečer. Za udeležbo plača vsak 10.000 lir, 
brez kosila (priporočamo da se nese jedilo za sabo).

Za udeležbo na to važno manifestacijo so vabljeni, 
poleg vseh vpisanih v ANPI, tudi člani raznih kultur
nih društev, posebno pa mladi.

Vpisovanje se vrši na uredništvu Novega Matajurja 
v Čedadu - Stretta B. de Rubeis 20 Tel. 731190.

Grande manifestazione contro il terrorismo 
a Verona

Sabato 14 novembre si terrà a Verona un'impor
tante manifestazione contro il terrorismo, per la pace. 
In questa occasione la sezione ANPI delle Valli del 
Natisone, in collaborazione con la sezione di Cividale 
organizza un autopullman.

La partenza è prevista alle ore 6 del mattino da 
Scrutto di S. Leonardo, il ritorno in serata. La quota 
di partecipazione è di lire 10.000, escluso il pranzo 
(si consiglia di portare da mangiare al sacco).

Invitiamo a questa manifestazione, oltre gli iscritti 
all’ANPI, tutti i soci dei vari circoli della Benecia ed 
in particolare i giovani. Le iscrizioni sono aperte pres
so il Novi Matajur a Cividale in stretta B. de Rubeis, 
20 - Tel. 731190.

Presenza slovena al congresso CGIL

IX. Plenum kulturnih delavcev 
O.F. v Velikih Laščah posvečen 
150 letnici rojstva slovenskega 
pisatelja in kritika F. Levstika

S i è svo lto  a l  P a la m o s tre  
d i U d ine  i l  18 ed i l  19 set
te m b re  i l  congresso c o m -  
p ren sor ia le  d e l la  C G IL  o rg a 
n izzato  d a l la  C a m e ra  del L a 
voro. T e m i  g en era l i  de l con 
gresso sono s ta t i  q u e l l i  del  
ra f fo rz a m e n to  de l processo  
u n ita r io ,  d e l la  d ifesa e l 'a 
v a n zam en to  delle  conquiste  
dei la v o ra to r i ,  de l p ro g e tto  
d i  c a m b ia m e n to  d e l la  so
cietà.

I  la v o r i  congressuali sono  
s ta t i  conclusi d a l  segretario  
confedera le  naziona le  R in a l 
do Scheda.

F r a  g li  in te rv e n t i  che si 
sono succeduti, che non h a n 

no m an c a to  d i  m e t te re  in 
evidenza i p r o b le m i  del te r 
r i to r io  f r iu la n o  e de i r a p p o r 
t i  con le reg io n i c o n te rm in i ,  
segnaliam o quello  d i  Iv o  Pa  
I javec, o pera io  d e lla  «B e n e 
d i i » d i  C iv ida le . E g l i  ha  sot
to lin ea to  i l  va lo re  d e l l ’a p 
poggio  d e l s indacato  a lla  
causa degli s loven i de lla  no 
s tra  p ro v in c ia  ed ha co nc lu 
so i l  suo discorso con un sa
lu to  in l in g u a  slovena.

L ’in te rv e n to  d e l l 'opera io  
sloveno delle  V a l l i  del N a t i 
sone è s ta to  accolto  con un  
g ran de  applauso  d i  consen
so da p a r te  d e l l ’assemblea.

V kulturnem domu Fran 
Levstik v Velikih Laščah se 
je pričel v petek 25. septem
bra zjutraj IX. Plenum kultur
nih delavcev O.F., kateri je bil 
posvečen 150-letnici rojstva 
Frana Levstika.

Tema devetega plenuma je 
bila: Vloga kritike v sodobni 
slovenski umetnosti po letu 
1945.

Na plenumu so sodelovali z 
različnimi in vseobsegajoči
mi referati najvišji vrhovi 
slovenske kulture z akademi
kom Josipom Vidmarjem na 
čelu. Plenum je trajal dva dni, 
v nedeljo 27. sept. pa je bil v 
Retjah pri Velikih Laščah mo
gočen Levstikov tabor z bo
gatim kulturnim programom, 
na katerem je bil slavnostni 
govornik slovenski akademik 
in član predsedstva SR Slo
venije - Josip Vidmar.

Na devetim plenumu kultur
nih delavcev O.F. so razpra
vlja li kritik i z vseh umetnost
nih področij: književnost, gle
dališče, film , glasba, ples, li
kovna umetnost, arhitektura 
in drugo. Dva dni je bila na re
šetu vsa slovenska kultura, 
posebno pa umetnostna ustva
rjalnost. Veliki kulturni možje 
so povedali, kaj je prav in kaj 
ni na vseh slovenskih umet
nostnih področij, dali napotke 
za nadaljna razmišljanja in 
poglabljanja v probleme, kak
šno vlogo, naj ima v današnji 
družbi poštena in nepristran
ska kritika.

Posebno je bilo poudarje
no, da mora kritika spodbujati 
umetniško ustvarjalnost.

Vsi podani referati so bili 
zanimivi in če bi iz vsakega 
povzeli nekaj m isli, bi napol

nili časopis, zato se bomo o- 
mejili samo na najvažnejšo 
izvajanje Borisa Majerja člana 
CK ZKS, ki je imel v petek 25. 
septembra uvodni referat Ma
jer je med drugim dejal: 

«Umetnost je resnično ve
lika le, če je sposobna in pri
pravljena sooblikovati življe
nje svojega časa, vtisn iti ča
su, v katerem živi, svoj du
hovni pečat. Da bi to zmogla, 
se ne sme ustrašiti nobenih 
prepadov, ne sme se ustaviti 
pred nobenimi predsodki, mo
ra neusmiljeno in brezkom
promisno izpovedovati resni
co svojega časa in se» s s il
nimi sredstvi lepote» boriti za 
njeno zmago. Če je osvobodi
tev vseh ustvarjalnih sil člo
veka dolgoročni zgodovinski 
c ilj socializma, kot svetovne
ga procesa, tedaj je jasno, da 
je v zgodovinskem interesu 
boja za osvoboditev dela in 
človeka kot cilja našega druž
benega razvoja, nenehno, neiz
prosno, boleče razkrivanje re
snice v vsej njeni dramatični 
dinamiki in kompleksnosti. 
Brezvsebinske artistične u- 
metnosti ne odklanjamo zato, 
ker bi morda videli v njej i- 
deološko kontrabando, tem
več zato, ker odvzema umet
nosti njeno najžlahtnejšo raz
sežnost, njeni osvobajajoči, 
revolucionarno kritičn i naboj 
in jo spreminja v golo orna
mentiko in družbeno kozmeti
ko». Na Plenumu sta bili pri
sotni tudi delegacij zamejskih 
Slovencev iz Italije in Av
strije. Vse prav in lepo, ško
da le, da je manjku referat o 
položaju Slovencev v zamej
stvu.

COLOMBO 
IN VRHOVEC

(N adaljevan je  s 1. s tran i)

nistrskega sveta posredoval  
vašo zahtevo, da se p ostopek  
za s p re je m  zako na  pospeši 
in da bo predsedstvo  vlade  
spro ž ilo  m eh an izem , k i  bo 
p r iv e d e l do o d o b r i tv e  za k o 
na», je  še p o u d a r i l  C o lom bo.

Č la n i  enotne delegacije  S lo 
vencev v I t a l i j i  so z u n a n je m u  
m in is t ru  na tan čno  o b ra z lo ž i l i  
stališča Slovencev, k i  ž iv i jo  
v I t a l i j i  te r  ga seznanili  z vse
m i  asp ek t i  zahteve po  odo 
b r i t v i  g lobalnega zaščitnega  
zakona.

P rv i  je  sp regovori l  D a m ija n  
P aulin , k i  je  v o svetl i tv i  n a 
šega p o lo ž a ja  d e ja l ,  da  je  
šest le t po  pod p isu  os im ske
ga s p orazu m a  p ra v  takšen a- 
l i  celo še slabši. Z a v r n i l  je  
ločevan je  Slovencev v t r i  k a 
teg o rije  in p o u d a r i l ,  da  m o ra  
b it i  zašč itn i zakon  en ako  ve
l javen  za celo tno  deželno p o 
droč je . O d  tega stališča, se 
ne b om o  in  se ne sm em o  u- 
m a k n it i ,  je  d e ja l  P aulin .

Po besedah M i r k a  P r im o ž i 
ča sm o S lovenci z za d o v o l j 
s tvo m  s p re je l i  o s im sk i spo
razu m , k e r  smo b i l i  p re p r ič a 
ni, da  bom o 36 le t  po  vo jn i,  
ko se n a m  zaščite še noče d a 
ti, končno  p r iš l i  do nje. D e 
ja l  je, da  je  os im ske spo ra 
zu m e p o treb n o  je m a t i  ko t ce
lo to  in j i h  izva ja t i ,  z las t i  še 
v t is tem  p og lav ju ,  k i  zadeva  
našo skupnost.

M a r k o  W a lt r i ts c h  je  u v o 
d o m a  d e ja l  da je  p rav ,  če se 
š te v i ln im  na m in is t ra  nas lo 
v l je n im  p o zd ra v o m  p r id ru ž i  
tu d i  p o zd ra v  slovenskega a v 
tohtonega preb iva ls tva , k i  v 
m estu  slovenskega im ena, kot  
je  G orica , v soglasju  že 1.400 
le t  ž iv i  z i t a l i ja n s k im  p r e b i 
va ls tvom . N aše  zahteve n i 
m a jo  n am e n a  p reg las it i  veči

ne, ko t  vi, gospod m in is te r  
t rd i te  v in te r v ju v u  za nede
l js k i  i ta l i ja n s k i  t ržašk i  d n e v 
n ik , a m p a k  hočejo  z g lo b a l
no zaščit i doseči sam o d e m o 
k ra t ič n e  pravice, k i  n am  p r i 
padajo .

V iljem  Černo je  uvodoma 
dejal, da se kažejo jasne tež
nje ipo razločevanju m anjš i
ne v kategorije po pravicah. 
To težnjo je  potrebno zausta
v it i, ker je  m anjšina nede lji
va. Potreben nam je  za vse 
Slovence enak, zaščitni za
kon, inštrum ent svobode in 
garancija napredka. Prene
ha ti je  potrebno z zapostav
ljan jem , k i ga poznamo z e- 
m igrae ijo  iz gospodarsko 
zaostalostjo prostora, na ka
terem ž iv ijo  videm ski Slo
venci.

A n d re j  B ra tu ž  je  C o lom ba  
s p o m n il  na čase, ko je  b il  
pred sedn ik  evropskega p a r 
lam en ta , in  iz re k a l  p re p r ič a 
nje, da bo I t a l i j a  hote la  in 
želela reš it i  m a n jš in s k o  v- 
p rašan je  v ev ropskem  duhu. 
V  I t a l i j i  so zaščitene vse 
m an jš ine , zato  hočem o t a k 
šno zaščito, k i  ne bo S lo v e n 
cev ločevala v ka te g o r i je  po  
s to p n j i  pravic .

Iv a n  B ra t in a  je  de ja l ,  da 
o d p r t je  M M P  Š ta n d re ž  - 
V r to jb a ,  v os im skem  spora  
z u m u  določenega o b je k ta ,  ni 
začetek, a m p a k  n a d a l je v a n je  
neke dobe, k i  p o t r ju je  de
setletno sodelovanje  ob m eji .  
Če hočem o im e t i  d o b roso 
sedske odnose, je  d e ja l ,  m o 
ra m o  im e t i  zaščiteno m a n j 
šino, k a j t i  sam o zad o vo l jn a  
m a n jš in a  bo p r ispeva la  k d o 
b re m u  sosedstvu. S k l ic e v a 

n je  na helsinško lis t ino  je  si
cer um estno, toda upoštevat i  
je  p o tre b n o  p redvsem  ustav
na določ ila  o zaščit i m a n jš i 
ne. Z a  iz v a ja n je  ustave pa  
so odgovorne p o l i t ič n e  sile, 
vlada in  tu d i on  ko t  m in is te r  
v n je j ,  je  d e ja l  B ra t in a  so 
go vo rn iku .

17. srečanje planincev "Julijske Alpe,, iz Italije, Jugoslavije in Avstrije

PLANINE NAS LAHKO ZDRUŽUJEJO
V  soboto  17. in  18 o k to 

bra , je  b ilo  v Č edad u  sedem 
n a js to  s rečan je  p lan incev , k i  
ž iv i jo  in  d e la jo  v o b m o č ju  
J u l i js k ih  A lp . T o  srečan je  je  
o rg a n iz ira lo  d ru š tvo  C .A .I.  
iz Čedada. P r is o tn i  so b i l i  
delegati P lan in ske  zveze S lo 
ven ije  s p re d s e d n ik o m  To-  
m ažen  B ano vcem  in  čas tn im  
p re d s e d n ik o m  dr. M ih o m  
P o to čn iko m . Poleg i t a l i j a n 
ske in a v s tr i js k e  delegacije  
plan incev , so b i l i  p r is o tn i  tu 
d i  de leg ati  Beneškega p la 
n inskega d ru š tv a  Čedad,  
T ržaškeg a  p lan in skega  d ru š t 
va Slovencev in G oriškega

Na političnih volitvah v 
Grčiji, ki so se vršile v ne
deljo 18. oktobra, je sociali
stična stranka, ki jo vodi An
dreas Papandreu, dobila ab
solutno večino. V parlamentu 
bo imela 174 od skupnih 300 
poslancev.

Politični izvedenci so pred
videvali uspeh grške sociali
stične stranke, a ne v takšni 
meri, kot se je uresničil. Sre
dinsko desničarska stranka 
«Nova demokracija», ki jo vo
di bivši predsednik vlade Ral- 
lis, je doživela na teh volitvah 
hud poraz, saj je dobila ko
maj 36 odstotkov glasov in 
bo imela v parlamentu 113 
mandatov. Rahlo se je ojačila 
komunistična partija, ki bo s

plan in skega  d ru š tva  S lo v e n 
cev. P r is o tn i  so b i l i  tu d i  p re 
fe k t  d r .  S pazian te , kves to r  
dr. B ran ca , deže ln i svetova-  
lev R o m a n o  Suecogna, p re d 
sednik  G orske  sku p n o s ti  
N a d iš k ih  d o l in  Giuseppe  
Chiuch.

S rečan je  se je začelo v 
d v o ra n i  občinskega sveta, 
k je r  je  vse p r iso tn e  delega
c ije  p o zd ra v i l  p o d p redsed 
n ik  občine dr. F a n t in o  G io 
vanni. P red sed n ik  C .A .I.  iz 
Čedada, o d v e tn ik  G io van n i  
Pelizzo, je  m ed  s v o jim  g ovo
ro m  p o v d a r i l ,  da  m o ra jo  tu 
d i  gore zb liževa ti  sosednje

svojimi 11 odstotki glasov za
stopana v parlamentu s 13 po
slanci. In te tri stranke (so
cialisti, «Nova demokracija» 
in komunisti) so edine, ki bo
do zastopane v parlamentu. 
Druge niso dosegle zadostne
ga kvoruma, odnosno predvi
denega odstotka glasov, da 
bi izvolile svojega poslanca.

Po Franciji je letos v Grčiji 
že druga bučna zmaga so
cialistov.

«Skupaj s Francijo bomo 
prispevali k prenovitvi Evro
pe!» je dejal socialistični lea
der Papandreu, ki je sestavil 
novo vlado in bo prva levi
čarska vlada v zgodovini 
Grčije.

narode.
P risrčen  je  b il  tu d i  po z 

d ra v  p red sedn ika  S lovenske  
p lan inske  zveze S lo ven ije ,  to 
variša  Banovca, k i  je  iz raz il  
željo , da b i še v bodoče so
d e lo va l i  p r i  d e lu  p lan incev  
in p r i  v a lo r iz a c i j i  J u l i js k ih  
Alp.

P la n in c i  so si n a jp r e j  ogle
d a l i  Č edad  in p o te m  n ad a 
l je v a l i  s svo ji fn  p ro g ra m o m  
v h o te lu  « R o m a ».

P r ik a z a l i  so delo, k i  je  b i
lo izvršeno v enem  letu  - od  
zadnjega srečanja , p r i  posa
m ezn ih  d ru š tv ih .  P o h va l jen o  
je  b ilo  delo  P lan in ske  zveze 
S lo ven ije ,  k je r  je  b ilo  o rg a 
n iz ira n o  delo p lan in cev  od  
10 do - 14 le t s tarosti.  T i  so 
p ro s to v o l jn o  p o m a g a l i  k m e 
to m  p r i  č iščenju  p la n in  in  
p r in a š a n ju  vode. P o v d a r i l i  
so, d a  n a j  bo z e k s k u rz i ja m i  
povezano tu d i  delo, p o m o č  
l ju d e m  v g o rs k ih  prede lih .

D e leg ati  so s k le n i l i  da  
m o r a jo  še v n a d a l je  s k rb e t i  
za o b n a v l ja n je  p la n in s k ih  
stez, p red vsem  v N a d iš k i  d o 
l in i  in  vzdolž  m e je  m e d  Ju
goslav ijo  in  I t a l i jo ,  k je r  je  
p re c e j zaraščenih  steza, k i  
so v n evarnost i,  da  izg ine jo ;  
saj je  p ra v  p o to m  teh steza  
še mogoče s lišati r i te m  in  
način  ž iv l je n ja ,  k i  ne o b 
s ta ja  več. D a  ne b i izg u b il i  
to, k a r  ostane od  teh steza, 
je  b i la  iz ražena  v o l ja  za so
d e lo van je  ra zn ih  š p o r tn ih  in  
k u l tu r n ih  o rg a n iza c i j , k i  de
lu je jo  v N a d iš k i  do l in i .  Z a

to in in c i ja t iv o  so sk le n i l i  
sodelovati:  C .A .I.  iz Čedada,  
C .A .I.  iz N a d iš k e  doline, K u l 
tu rn o  d ru štvo  Iv a n  T r in k o ,  
K u l tu r n o  d ru š tvo  N ed iža ,  
P evski zb o r  «Pod lipo» in  
seveda, B eneško p lan in sko  
društvo.

U po števa t i  je  treba  tud i,  
da je  v p ro g ra m u  osimskega  
s p orazu m a p re d v id e n a  ju g o 
s lovansko - i ta l i ja n s k a  k o m i
s ija  za p og lob itev  tem e o 
varstvu  narave  vzdolž  m e je  
in tako  o rg a n iz ira t i  skupne  
in ic i ja t ive .  E n  tak  p r im e r  
je  na vzh odn em  de lu  M a 
t a ju r ja  od  v rh a  p re k o  M a 
šer - čeplešišč, L ivek .

Z e lo  važna pa je  izd a ja  
vodiča v naravo s lo vstu  «L e 
sene rastline», delo p ro feso 
r ja  G u a l t ie ra  S im o n e tt i ja .

K r i t e r i j  tega dela je  ta, da 
bi zm an jša l ,  k je r k o l i  je  m o 
goče, težkoče in d iv id u a c i je  
vrst ras t l in  z p o m o č jo  an a 
lize l istov. V o d ič u  je  p r i lo 
žen de l z l ju d s k im i  im e n i  
vseh o bd e lan ih  rastlin . V a ž 
na je  k u l tu rn a  vsebina l j u d 
skega im ena, k i  ga nosi ras t
lina , p redvsem , če je  v n a re 
č ju , v kakšnem  s lu ča ju  do 
b im o  p ra v i  besedni zak lad ,  
k i je  z zap uščan jem  gora  in  
n a re č i j  v n evarnost i,  da  izg i
ne za vedno.

Po n ede l jskem  vzp on u  na  
v rh  M a t a ju r ja ,  so se p la n in c i  
pos lo v il i  in  sk len i l i ,  da  se 
p r ih o d n je  le to  sestanejo  v 
S lo ven ij i .

K ra jn ik  M a rija

ODPRTA 
NOVA VRATA

(N adaljevan je  s 1. s tran i)

svetu z namenom, da prouči
ta, kako si lahko obe državi 
prizadevata, da doprineseta k 
miru in k večji varnosti v sve
tu. Prav tako, je dejal Vrho
vec, pa je bil govor o dvo
stranskih odnosih, tudi zato, 
da se ministra dogovorita na 
kakšen način naj obravnava
ta vprašanja, ki še niso bila 
v celoti rešena. «Ugotovila 
sva, da so osimski sporazu
mi tis ti trajni smerokaz, ki 
nam kaže, po kateri poti mo
ramo skupaj nadaljevati», je 
dejal.

Vrhovec je nato dejal, da 
sta se pogovarjala o krepitvi 
infrastruktur, nato pa je na
daljeval: «Govorila sva tudi o 
vprašanju naših narodnih ma
njšin, zato ker skupno meni
va, da so mostovi zaupanja in 
zbliževanja, zato ker imamo 
interes da se italijanska manjs 
ina v Jugoslaviji in slovenska 
v Ita liji vsestransko svobodno 
razvijata, da krepita svojo na
cionalno identiteto in da stal
no napredujeta v okolju in z na
rodom, s katerim živita v drža
vi, ki jim  je domovina, tako da 
sta prepričani, da bosta v tej 
smeri s skupnim naporom do
segli pozitivne rezultate, kar 
predstavlja tudi napredovanje 
celotnih naših odnosov».

Emilio Colombo je nato na
vedel še nekatera druga vpra
šanja medsebojnega sodelo
vanja, o katerih sta govorila z 
Vrhovcem. Med drugim je o- 
menil vprašanje avtoprevoz

nikov, ki je za Gorico zelo ak
tualno ter vprašanje ribolova 
v severnem Jadranu. Colom
bo je nato dejal: «Govorilasma 
tudi o pogojih manjšin, ita
lijanske manjšine v Jugosla
viji, slovenske in drugih ma
njšin v ta liji ter o tem, kar je 
treba narediti, da se v celoti 
ohranijo njihove značilnosti in 
omogoči njihov razvoj». V zve
zi z mednarodnimi vprašanji 
pa je Colombo še zlasti pou
daril, da sta z Vrhovcem go
vorila o madridski konferenci 
o Sredozemlju ter o odnosih 
Sever-Jug, v zvezi s katerimi 
je Colombo seznanil Vrhovca 
z italijansko pobudo za pomoč 
deželam v razvoju, za ublaži
tev lakote v svetu in za kme
tijsko- prehrambeni razvoj naj
bolj revnih držav.

EVROPSKI 
PARLAMENT

(N adaljevan je  s 1. s tran i)

prašanje Slovencev je bilo ne
posredno omenjeno le enkrat, 
ko je komunist Gouthier pou
daril zahtevo po manjšinski 
zaščiti, posredno pa je, o njem 
govoril župan Cecovini. Vse
kakor pa je jasno, da listina 
zadeva tudi slovensko manj
šino in ker vsebuje res mini
malne pogoje, ki naj jih ma
njšine uživajo, je treba pač 
pričakovati, da bodo te po
goje (šolanje v materinem 

jeziku, sredstva množičnega 
obveščanja, raba materinega 
jezika v javnosti) v okviru o- 
dobritve globalnega zaščitne
ga zakona tudi uresničile, se
veda na vsem območju, na ka
terem Slovenci živijo.

Po Mitterandu v Franciji Papandreu v Grčiji
Na parlamentarnih volitvah dobili socialisti absolutno večino
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I l  Fondo regionale per l ’E m i
grazione, d isc ip lina to  dalla 
legge regionale 27 o ttobre  
1980, n. 51, attua una serie di 
provvidenze ne ll’am bito d i 
una po litica  sociale e cu ltura le  
a favore degli em ig ra ti e dei 
r im p a tria ti. I  benefici si ag
giungono agli in te rven ti p re v i
s ti dalla legislazione ord inaria . 
In  partico lare , agli em ig ra ti 
r ie n tra ti in  pa tria  da non p iù  di 
due anni, la  Regione o ffre  le 
seguenti agevolazioni nei set
to r i della casa, del lavoro, del
lo studio.

1. CASA
Contributi 
«una tantum» 
per l’acquisto o 
la costruzione 
della casa

Ne hanno d ir it to  i  la vo ra to ri 
em igra ti che abbiano richiesto, 
a p a rtire  dal 28.10.1980, aven
done tito lo , i  c o n tr ib u ti p rev i
s ti dalla L.R. 48/1974 e suc
cessive m odificazion i, che fa 
vorisce lo  sviluppo de ll’e d ili
zia agevolata. L ’amm ontare 
del con tribu to  è fissato in  lire  
5.000.000.

2. LAVORO
Contributi 
in conto capitale 
per l’avvio di 
attività nei settori 
industriale 
artigiano 
commerciale 
agricolo 
e turistico

Ne hanno d ir it to  i  lavo ra to ri 
em igra ti con almeno un b ien
n io d i permanenza a ll’estero, 
r ie n tra ti in  regione da non o l
tre  due anni.

Per i s ingoli i l  con tribu to  vie
ne corrisposto nella m isura  del 
30% delle spese sostenute, per 
un massimo d i lire  10 m ilio n i. 
Per le società è elevato al 40%

SEI RIENTRATO 
DALL’ESTERO 

NEL FRIULI-VENEZIA GIULIA
IN QUESTI 

ULTIMI DUE ANNI?

LA REGIONE 
TI OFFRE AGEVOLAZIONI 

MOLTO CONCRETE

per un massimo d i lire  20 m i
lion i.

Per le cooperative di produ
zione - lavoro è elevato al 50% 
per un massimo d i lire  40 m i
lion i.

Nel caso d i società o coope
rative i l  con tribu to  è concesso 
anche quando non tu t t i  i  soci 
o cooperatori siano em ig ra ti 
r ie n tra ti; in  questo caso verrà  
corrisposto  in  m aniera p ro p o r
zionale al num ero degli em i
g ra ti interessati.

Fra le spese ammesse a c o n tr i
buto sono incluse quelle per

l ’acquisto d i scorte d i m aterie 
p rim e  o sem ilavorati.

Sono in o ltre  p rev is ti c o n tr i
b u ti sulle spese d i trasporto  d i 
attrezzature tras fe rite  da ll’e
stero per l ’avvio de ll’a ttiv ità , 
nella m isura  de ll’80% delle spe
se sostenute, escluse quelle 
per d ir i t t i  doganali, en tro  i l  
lim ite  d i lire  3 m ilio n i.

Per coloro che sono rie n tra ti 
nel periodo tra  i l  28.10.1978 
ed i l  28.10.1980, term ine u lt i 
mo per la  presentazione delle 
domande è i l  30 novembre 
1981.

3. SCUOLA
Borse di studio 
e contributi 
sulle spese di 
soggiorno

Ne hanno d ir it to  i  f ig li d i la 
vo ra to ri em ig ra ti che rie n trin o  
o siano rie n tra ti da ll’estero 
per frequentare scuole, corsi

d i form azione professionale o 
un ive rs ita ri nella  regione per 
l ’anno scolastico, fo rm a tivo  o 
accademico 1981 - 1982.
E ’ necessario che almeno uno 
dei due gen ito ri si tro v i a t
tualm ente a ll’estero.

a) Borse di studio:

L ire  300.000 per la  frequen
za d i scuole d i ogni o rd ine 
e grado e d i co rs i d i base o 
qualificazione professionale 
organizzati o autorizza ti da l
la  Regione.
L ire  400.000 per la frequen
za d i co rs i un ivers ita ri.

b ) Contributo sulle spese di 
soggiorno:

N ella  m isura  del 70% delle 
re tte  fin o  ad un massimo 
d i L. 800.000 per soggiorno 
in  Is t itu t i,  co n v itti e collegi. 
Nella  m isura  d i L. 500.000 
per spese d i soggiorno non 
convittua le  (qua lo ra  lo  stu 
dente sia dom ic ilia to  o fre 
quenti scuole o corsi in  un 
Comune diverso da quello 
d i residenza del genitore 
non em igra to).

Se vengono rich ies ti entram bi 
i  benefici, le borse d i studio 
sono rid o tte  del 50%.
Le provvidenze possono esse
re ottenute anche da p iù  com 
ponenti d i uno stesso nucleo 
fam iliare: non sono invece
com patib ili con a ltre  form e di 
assistenza.
Le domande devono essere 
presentate en tro  i l  31.12.1981 
aH’Am m in istrazione p rov inc ia 
le nel cu i te r r ito r io  hanno sede 
le scuole o i  co rs i frequentati.

Corsi speciali

Saranno in o ltre  is t itu it i  corsi 
per agevolare l ’inserim ento dei 
f ig li dei la vo ra to ri em ig ra ti ne l
l ’ord inam ento scolastico ita lia 
no: corsi d i lingua ita liana  e di 
educazione civica.
Sono a ltresì p rev is ti m om enti 
d i form azione per g li insegnan
t i  che saranno inca rica ti d i te 
nere ta li corsi.

Per informazioni rivolgersi al
la Direzione regionale del La
voro, Assistenza sociale Emi
grazione e Cooperazione.

Ufficio di Trieste: 
via S. Francesco n. 37.

Ufficio di Udine: 
via Poscolle n. 11/A.

A cura d e ll'U ffic io  stampa
e pubbliche re lazio n i
della Regione F riu li-V e n e z ia  G iulia

REGIONE AUTONOMA
FRIUU-VENEZIA GIULIA

DIREZIONE REGIONALE DEL LAVORO DELL’ASSISTENZA SOCIALE DELL’EMIGRAZIONE
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Ne pozabna doživetja z vlakom bratstva 
in enotnosti iz Slovenije v Srbijo

Prisotne delegacije zamejskih^Slovencev

V nedeljo 11. oktobra sta odpo
tovala iz Slovenije v Srbijo dva vla
ka «Bratstva In enotnosti», prvi iz 
Jesenic, drugi iz Maribora. Na vlak, 
ki je  peljal iz Maribora v Kraljevo, 
sta se vsedli tudi delegaciji Slo
vencev iz Ita lije  in Avstrije. Vseh 
udeležencev potovanja na obeh via 
kih je bilo približno 1300. V Ljublja
ni se je priključila mariborskemu 
vlaku republiška delegacija z M i
tjem  Ribičičem na čelu. Iz Ljubljane 
smo odpotovali proti Beogradu ne
kaj po 21. uri in prispeli v Beograd 
približno ob 7 uri zjutraj.

Delegacijo Slovencev iz Italije , 
odnosno SKGZ smo sestavljali: ak
tivistka O.F. Ema Kerševan za Trst, 
dolgoletni župan Andrej Jarc iz Do
berdoba za Gorico in podpisani za 
Benečijo. Par minut pred prihodom  
v Beograd so mi sporočili, da sem  
član desetčlanske delegacije, ki bo 
položila venec v imenu slovenskega 
naroda v Domu Cvetja, na grob M ar
šala Tita. Bil sem globoko ganjen. 
Je bilo v drugič letos, da sem se 
poklonil na grobu velikemu revolu
cionarju, državniku in tvorniku sa
moupravnega socializma.

Delegacija, ki je  položila venec 
v Domu Cvetja, je  odprla dolgi 
sprevod, najprej potnikov vlakov 
«Bratstva in enotnosti» in potem  
vseh tistih, ki so želeli počastiti 
spomin predsednika Tita. Kolona je 
bila nepregledno dolga in to se po
navlja vsak dan. Na Titov grob ne 
prihajajo samo jugoslovanski drža
vljani ampak ljudje iz celega sveta, 
saj so ostale njegove miroljubne 
ideje last in bogastvo vsega člo
veštva.

Še pred polaganjem venca, je 
bila v čudovitem parku, ob vznožju 
Dedinj velika kulturna manifesta
cija, na kateri so nas svečano spre
jeli Beograjčani: nastop najboljšega 
mešanega pevskega zbora na svetu, 
ki je  pel slovenske in srbske pe
smi, recitacije v slovenščini, srbšči
ni, baleti in ansambli v narodnih no
šah in govora.

O pomenu bratstva in enotnosti, 
pa tudi o sedanjem mednarodnem  
političnem položaju sta govorila 
predsednik Socialistične zveze de
lovnega ljudstva republike Srbije Zi- 
ka Radojslovič in predsednik SZDL 
Slovenije M itja  Ribičič.

Po svečanosti v Beogradu so nas 
z avtobusi spet pripeljali do vlaka. 
Naši slovenski delegaciji iz zam ejst
va je bil dodeljen čudovit vodič in 
spremljevalec, Vasilije Kosovič, od
govoren za zunanje stike pri SZDL 
v Beogradu. Se ne more napisati v 
par besedah o vseh njegovih vrli
nah, lahko samo rečemo, da je bil 
popoln v pravem pomenu te besede.

Iz Beograda smo z vlakom krenili 
proti Mladenovcu, m estece, ki šteje  
22.000 prebivalcev in je  oddaljeno 
približno 60 km od glavnega mesta 
Srbije in Jugoslavije. 2e na vlaku 
smo spoznali šimpatičnega pred
stavnika Mladenovca, Slobodana Pa
vloviča, nekak faktot um, a ki je  bil 
za čas našega bivanja v Mladenov
cu «m inister za lepo vreme».

Ob železniški progi, ki pelje iz 
Beograda v Mladenovac, so nas poz
dravljali delavci, ki so za nas trenut
no prekinili delo po fabrikah, mladi
na, šolarji in vsakovrstni državljani.

«To je ganjljivo!» sem rekel s 
solznimi očmi prijatelju Slobodanu, 
ki srna se po par minutah srečanja 
(videla sva se prvič v življen ju), že 
objemala.

«Ovo je još malo, u Mladenovcu 
nas čeka 10 hiljada stanounika'» mi 
je ponosno odgovoril. In res, v 
Mladenovcu, kjer je naša delega
cija iztopila iz vlaka, smo doživeli 
neko apoteozo. Bilo jih je več kot 
deset tisoč: delavci, študentje,
dijaki, osnovnošolci, pionirji, oblas
ti, predstavniki družbeno - političnih 
organizacij s predsednikom občine 
na čelu.

Sprejem je bil prisrčen, ganjljiv:

objemanje: poljubljanje med starimi 
znanci. Pionirji in osnovnošolci so 
poklanjali šopke cvetja udeležen
cem vlaka «Bratstva in enotnosti».

Šele sedaj sem začel dojemati 
namen in pomen vlakov «Bratstva 

in enotnosti», njihovo humanost, 
globočino, zgodovinsko vrednost. 
Nikoli v preteklosti me ni nihče sez
nanil o zgodovinskem pomenu vla
kov «Bratstva in enotnosti», ki 
praznujejo letos 20 letnico in 40 
letnico pregnastva. Pred par leti se 
je  prvikrat udeležil potovanja med 
južne brate predstavnik beneških 
Slovencev, gospod Gujon iz M ataju
rja in sedaj bi rad odprl oklepaj, da 
na kratko obrazložim našim bral
cem, zakaj se organizirajo vlaki 
bratstva in enotnosti in kakšen zgo
dovinski pomen imajo.

Nažalost, ko smo delegati iz za
mejstva stopili na vlak, nismo po 
polnoma razumeli pomena in name
na tega potovanja. Imeli smo mož
nost razumeti zgodovinsko in seda
njo važnost šele skora ob petdne
vnem bivanju v Srbiji, odnosno v 
gostoljubni Šumadiji.

Kako in kdaj se je začelo kovati 
pravo bratstvo med Slovenci in 
Srbi?

Leta 1941 sta H itlerjeva Nemčija 
in Mussolinijeva Italija okupirala 
Jugoslavijo. Kakor je bila razkosana 
Jugoslavija, je  b ila tudi Slovenija. 
Ljubljana, Dolenjska, Notranjska in 
Primorska so pripadale Italiji. Šta
jerska. Koroška in Gorenjska pa k 
tretjem u Rajhu. Nemčija je začela 
tako j po okupaciji s kolonialistično  
politiko. Kratkomalo je bila obsodila 
na smat slovenski narod. Iz okupira
nih krajev, je  začela nasilno interni
rati v Srbijo slovenske kmete, d e 
lavce, intelektualce in druge. Na 
domove slovenskih ljudi, so name
ščali nemške km ete. Nemci so v 
okupirani Jugoslaviji, preko svojih 
agentov in petokolonašev, na vso 
moč podpihovali narodnostno mrž- 
njo in so upali, da bodo pregnani 
Slovenci v Srbijo naleteli na odpor, 
na nerazumevanje, na odklon in da 
bodo brez pomoči pomrli. Zgodilo 
pa se je  nasprotno. Srbi so Sloven
ce takrat povsod prisrčno sprejeli. 
Ko so prihajali konvoji pregnancev 
iz Slovenije, so jih množično (ka
kor danes) pričakali na postajah in 
so konkurirali, so se prehitevali 
med sabo, kdo bo Slovenca spravil 
pod streho. Postavljali so jim sla
voloke, transparente z napisom: 
«Dobrodošli!» Za vsakega Srba je 
bila čast, da je imel Slovenca na 
svojem domu. In Srb je rekel pre
gnanemu Slovencu: «Vojna je, ni
mam dosti, a kar je moje, je tudi 
tvoje!».

Tako so Srbi rešili na tisoče Slo
vencev. V najhujših časih narodnoo
svobodilne borbe se je kovalo med 
dvema narodoma bratstvo in enot
nost.

M ladi pregnani Slovenci so s ča
som vojne odrasli in šli so v par
tizane, med Srbe, med borbene šu- 
madince.

Mnogo jih je  padlo, kakor jih je 
mnogo padlo Srbov in skupno pre
lita kri za iste ideale in svobodo je 
utrdila bratstvo in enotnost med 
Slovenci in vsemi drugimi jugoslo
vanskim narodi.

In v spomin tistih, ki so skupaj 
padli za svobodo, v spomin v tež
kih časih prekaljenega bratstva, v 
hvaležnost srbskemu narodu, da je  
tako širokodušno pomagal preganja
nim Slovencem, se že dvajset let 
izmenjujejo med Slovenijo in Srbijo 
vlaki «Bratstva in enotnosti». Ti 
vlaki so velike človeške in moralne 
vrednosti in s tem  zaključim okle
paj, da na kratko opišem še kroni
ko bivanja naše delegacije v prilju
bljeni šumandiji.

Kakor sem že prej povedal so 
nas v Mladenovcu pričakali v po

nedeljek 12. oktobra vsi meščani, 
od najmlajšega do najstarejšega. Tu 
so nas pogostili, kakor na svatbi. 
Ob osvoboditvi je  štelo mesto 2000 
prebivalcev, danes pa jih šteje  
22.000. Cela občina pa šteje 50.000 
prebivalcev. Naš prihod v M ladeno
vac je  sovpadal s 40. obletnico osvo
boditve kraja.

Dne 13. oktobra zjutraj smo sku
paj z delegacijo iz Zgornje Radgone 
(občina, ki je  pobratena z M lade- 
novcam), položili venec ob mogoč
nem spomeniku na Kosmaju v spo
min 600 padlim partizanom iz te 
občine. Nato smo obiskali razne 
objekte mesta in občine, med dru
gim športni center, Novo naselje. 
Dom Zdravlja, Zavod za medicino 
in drugo. Pred vojno so imeli v celi 
občini 4 zdravnike, danes pa jih 
imajo 100. kar pomeni enega zdrav
nika za vsakih 500 prebivalcev.

Naslednji dan je bila naša dele
gacija gost občine Arandželovac, 
kjer so nas prav tako prisrčno spre
jeli s predsednikom Socialistične 
Zveze Radkom Papovičem na čelu. 
Tu smo se srečali s predstavniki 
občine Ptuja, s katerimi je  Arandže
lovac pobraten.

Obiskali smo spomenike, fabriko 
elektroporcelana, kjer je  zaposlenih 
2100 delavcev in kmete na pode
želju.

Na zadnji dan našega obiska v 
Srbiji, v četrtek 15. oktobra je bila 
naša delegacija gost smederovske 
Palanke, občina šteje okoli 70.000 
prebivalcev, samo mesto pa 27.000. 
V tem  mestu, v tovarni «Jesenica», 
danes Goša, poimenovana po na
rodnem heroju Šumandije, je  delal 
Tito 1927. leta. Kadar je  delal v tej 
tovarni Tito, je  bilo zaposlenih pri
bližno 500 delavcev, danes pa jih 
je  7000. Občina je pobratena s Ško
fjo Loko, s Sovodnjami ob Soči in 
Medicina v Italiji. Na poslovilnem  
kosilu v Smederovski Palanki smo 
se srečali z občinsko delegacijo in 
več kot sto občanov in Škofje Lo
ke. Pozdravni in nadvse ganjljiv po
slovilni govor je  imela predsednica 
sindikatov, tov. M ilica.

Kot delegacija smo šli v tovarne, 
v šole, gledališča na km ete. Sreča
li smo se, s predstavniki vseh druž
beno - političnih organizacij. Pov 
sod smo bili prisrčno sprejeti in nih
če drug, kakor Šumadinec, bi nas 
ne bil mogel tako pogostiti. Na sre
čanjih in shodih smo govorili vsi 
trije  člani naše delegacije o pro
blemih Slovencev v Italiji. V naše 
zadovoljstvo smo beležili dejstvo, 
da ne samo kulturni delavci in druž- 
beno-politični predstavniki vedo za 
naš obstoj in za našo borbo ampak 
tudi narod, delavci, študenti, kultur
niki in km etje. Zavedno mi bo ostal 
v spominu kratek nagovor kmeta, ki 
nas je sprejel in pogostil po staro
davni srbsko-šumadijski navadi: «Ve
mo, da se borite za vaše pravice, 
borite se do kraja in imeli boste 
našo konkretno solidarnost!».

Vlak «Bratstva in enotnosti» nam 
je  dokazal, da nismo sami in iz te 
ga potovanja smo se vrnili bolj bo
gati domov.

IZIDOR PREDAN

Da sinistra verso destra seduti: dott. Da Broi, dott. Marzolini, dott. Mosan- 
ghini. Dott. Sandrini al microfono

C  I V  I D  A  L  E

Convegno medico 
sull’ulcera 

gastro - duodenale
I l  23 se tte m b re  scorso, si 

è svolto  presso la  sala r iu 
n io n i d e l l ’H o t e l  R o m a  d i  Ci- 
vidale, un  convegno m edico  
s u l l ’u lcera  gastro-duodenale .

L a  conferenza  e ra  a r t ic o 
la ta  in  u na  p a r te  m edica,  
che aveva com e re la to r i  il  
dr. G.L. D a  B ro i ,  D ire t to re  
della  D iv is io ne  gastro en te ro 
log ia  d e l l ’Ospedale  d i  Udine,  
e i l  dr. O. M o san g h in i ,  a iu to  
m edico  de ll 'O spedale  d i  C iv i-  
dale; seguiva u na  p a r te  c h i
rurg ica , che aveva com e re 
la to r i  i l  dr. A. S a n d r in i ,  p r i 
m a r io  ch iru rgo , e C. M a r z o 

lino, a iu to  ch iru rg o , en
t r a m b i  de ll 'O spedale  d i  Civi-  
dale.

L ’a rg o m en to  t ra t ta to  era  
p a r t ic o la rm e n te  im p o rta n te ,  
d a ta  la  d if fus io ne  de lla  m a 
la t t ia ,  che viene ad  assum e
re va lo re  sociale p e r  lo s ta 
to d i  in v a l id i tà  che crea  
spesso nelle persone co lp ite  
d a l l ’ulcera.

A lla  r iu n io n e  ha presen
ziato  un  fo lto  pub b lico , che 
ha d im o s tra to  interesse p e r  
questa m an ifes taz ion e  scien
t i f ica  a ca ra t te re  d iv u lg a t i 

vo, o rg an izza ta  n e l l 'a m b ito  
d e lla  U n i tà  S a n i ta r ia  Locale  
del Cividalese.

T r a  i p resen t i  c it ia m o  
q u e l l i  che la  m e m o r ia  ci 
consente e cioè i l  genera le  
di B r ig a ta  E .  G rana i ,  con a l 
cun i u f f ic ia l i  m e d ic i  e dello  
S ta to  m aggiore  de lla  caser
m a  F ra n c e s c a n o ; i l  genera le  
Cornelia; i l  dr. P i t to n i ;  i l  dr.  
M o scate l l i ,  co o rd in a to re  sa
n ita r io  p e r  la  Bassa F r iu la 
na; i l  vice P re to re  avv. M o 
ro; i d o t to r i  D e l  T e rra ,  G a u 
dio, C udic io , Fa leschin i, L a  
S p in a ;  i c o l la b o ra to r i  de l dr. 
D a  B r o i  e a l t r i  m e d ic i  de l
l ’O spedale  d i  C iv ida le ;  i l  co
lonne llo  A. R icc i, c o m a n d a n 
te de l N e m b o  d i  G radisca  
con i suoi u f f ic ia l i  m ed ic i;  il  
prof. L izzerò .

I  re la to r i  hanno  i l lu s tra to  
con d iapo s it ive  e con un  f i l 
m a to  d i  sala  o p e ra to r ia  i  
p ro b le m i m e d ic i  e c h iru rg ic i  
d e ll 'u lcera ;  in d e f in i t iv a  si
t r a t ta  d i  u na  m a la t t ia  che va  
p reven uta  con la  d ie t  2 e con  
l 'astensione o p e r  lo m eno la  
l im i ta z io n e  de ll 'a lcoo l e del  
fu m o  le cure  m ed iche  hanno  
ragg iu n to  i l  lo ro  apice a t tu a 
le con la C im e t id in a ,  m e n tre  
la  te ra p ia  c h iru rg ic a  è r i 
servata  essenzialm ente a lle  
com plicanze  de l l 'u lce ra  stes
sa. I l  f i lm ,  rea l izza to  da A. 
Flebus, h a  o p p o rtu n a m e n te  
i l lu s tra to  le tecniche o p e ra 
to r ie  e h a  o tte n u to  i l  gene
ra le  consenso de i presenti.

I I  successo o tte n u to  d a l la  
conferen za  ha d im o s tra to  la  
m a t u r i tà  de l p u b b lico  d i  
f ro n te  a questi p ro b le m i  m e 
d ic i  d i  im p o r ta n z a  sociale.

S .  P I E T R O  A L  N  A T I S O N E

IMPORTANTE SEDUTA 
DEL CONSIGLIO COMUNALE

M a r te d ì  29 se ttem b re  il  
consiglio  co m u na le  d i  San  
P ie tro  a l  N a t is o n e  ha  a p 
pro va to  i l  p ro g r a m m a  d i  in 
te rv e n t i  p u b b lic i  con la L. 
R. 6 3 /7 1  p e r  l ’anno  1982, i l  
p ro g e tto  de l p iano p a r t ic o 
laregg ia to  d i  Azzida, l ’as
sunzione d i  un  m u tu o  d i  50  
m il io n i  p e r  la rea lizzazione  
delle  g ra d in a te  de l cam p o  
sport ivo , i l  p r im o  p rogetto  
d i  ab itaz io ne  d i  interesse  
storico  - a m b ie n ta le  (a r t .  8 
L.R. 6 3 /7 7 ) ,  ha  n o m in a to  i

O  B  O  R  Z  A

SI ALLARGA IL CIMITERO

Na sliki motivi iz Mladenovca, kjer nas je pričakalo na postaji 10.000 ljudi. 
Na sredi, v krogu, vrh spomenika 600 padlim partizanom na Kosmaju

Finalm ente si sta ponen
do riso luzione ad un grosso 
problem a che assillava la 
frazione d i Oborza: l ’am p lia 
m ento del c im ite ro  che era 
d iventato insu ffic ien te  per le 
necessità del paese e zone l i 
m itro fe  e che determ inava la 
dissepoltura dei m o rt i p r i 
ma del tem po necessario per 
la com pleta m inera lizzazio
ne dei co rp i per lasciare spa
zio ai nuovi defunti. I  lavo ri 
sono s ta ti a ffid a ti ad un ’im 
presa d i Faedis, la  quale ha 
avuto anche l ’incarico  d i co
s tru ire , con l ’occasione, dei 
lo cu li ed un p icco lo  ossario. 
A lavo ri u lt im a ti si avranno 
così 25 spazi d i sepoltura in  
p iù  e 24 lo cu li d isposti su 
qua ttro  p ian i sovrapposti d i 
sei un ità  ciascuno. Nel con
tempo, app ro ffittando  della 
sua presenza in  loco, l ’im 
presa ha cura to  la  costruz io 
ne d i 2 serbato i per la rac
colta de ll’acqua da una sor

gente soprastante i l  paese 
per p o rta rla  a ll’altezza della 
chiesa e qu ind i collegarla, 
mediante apposita tubazio
ne, con la tuba tu ra  del vec
chio acquedotto per ra ffo r 
zarlo ed evitare così quella 
penuria  che si ve rifica  ogni 
estate ed in  ogni periodo d i 
p ro lungata assenza d ’acqua. 
Questo collegamento com un
que avrà carattere p rovv iso
rio  in  attesa de ll’ aggancia
m ento con l ’acquedotto del 
F r iu li centrale a ll ’altezza d i 
Castelmonte che, per d ich ia 
razione del presidente del 
Consiglio regionale avv. Co
medi, dovrebbe realizzarsi 
entro  l ’anno 1982.

Queste opere si concretiz
zano, qu ind i, anche grazie 
a ll’azione d i «spilloni» che 
hanno fa tto  i l  consigliere co
munale Giuseppe Paussa ed 
i l  parroco  padre M ario  Mo- 
lena nei co n fro n ti della 
g iunta  comunale d i Prepot- 
to.

co m p o n e n t i  co n s i l ia r i  ne lla  
com m iss ione concorsi (B la -  
setig e Specogna) e i re v i
sor i de i cont i  (C e d ro n , T r o 
p in a  e S p ecog na),  ha  preso  
a tto  in o lt re  d e l l ’o pera to  e 
degli in te n d im e n t i  d e l l a  
g iu n ta  in m e r i to  ag li  ogget
t i  d i  una  serie d i  in te rp e l
lanze de lla  m in o ra n za :  p ia 
n i  p a rt ico la reg g ia t i ,  d es tina 
zione fo n d i  P I P  (300  m i l io 
n i )  e gestione de llo  stesso, 
in c id en t i  a v v e n u t i  in occa
sione de lla  festa  d e lla  s tella  
a lp in a  sul M a t a ju r ,  s ituaz io 
ne d e l l 'acquedo tto  d i  Pon-  
teacco.

I l  p ro g r a m m a  p e r  l'82  
prevede in te rv e n t i  p e r  l 'ed i
l iz ia  a b ita t iv a  ( legg i reg io 
n a l i  30  e 63 )  p e r  6 m i l ia r d i  
d i l i re  m e n tre  4 m i l ia r d i  so
no p re v is t i  p e r  l ’a t tu a z io n e  
dei p ia n i  p a r t ic o la re g g ia t i  d i  
Vernasso, Azzida, P u o je  e 
C lenia, l ’a l lacc iam en to  d i  
Ponteacco a l  serbato io  cen
tra le  de ll 'acqu edo tto , i l  r ia t 
to delle  ex-scuole e le m e n ta 
r i  del capoluogo, d e l l ’ex c i
n em a p a rro cch ia le  e de i te t 
t i  d e l la  scuola m ed ia  e m a 
g is tra le

L a  d e fin iz io n e  del p ian o  
generale  delle  fo g n a tu re  ha  
consentito  d i  p o r ta re  a te r 
m in e  anche i l  p ro g e tto  del  
p ian o  p art ico la reg g ia to  d i  
A zz id a  che è stato  così sot
toposto a l  consiglio  c o m u 
nale. L a  g iu n ta  co m u na le  è 
sta ta  delegata  a l l ’ap p a lto  
p er  la  rea lizzaz ione de l p r i 
m o  lo t to  (200  m i l io n i ) .

I n  m e r i to  a l la  s ituazione  
d e l l ’acq u ed o tto  d i  P on teac 
co i l  s indaco ha r isposto  f a 
cendo la  c ro n is to r ia  degli  
a v v e n im e n t i  d a l  mese d i  lu 
g lio  r ic o rd a n d o  i l  costante  
im pegn o  d e l l ’u f f ic io  tecnico  
c o m u na le  a f f ia n c a to  d a  un

tecnico specia lizzato  esterne 
p e r  s ta b i l ire  le cause delle 
m ancan za  d 'acqua  e ch iude  
re even tu a l i  fa l le ;  è state 
le t ta  in o lt re  la  relazione 
tecnica d e l l 'u f f ic io  che sta  
bilisce ne lla  c ron ica  carenze 
estiva de lla  sorgente  i l  m o  
t ivo  d e te rm in a n te  de lla  m an  
canza d ’acqua, m a  anche 
c a tt ivo  lo stato  d e lla  a d u t  
tr ice  a l  serb a to io  (sono sta  
te tro va te  p iccole p e rd ite  ir  
un n u m e ro  notevole  d i  p un  
t i ) .  N e l l ’a m b ito  d e lla  d i  
scussione sono state anche 
avanzate  a lcune proposte  
per  r iso lvere  in m o d o  d e f i  
n it ivo  i l  p ro b le m a  idricc  
nella  fraz io ne :  co lleg am en t i  
d e l l ’a t tu a le  sorgente con unc 
a l t r a  p iù  a  m onte , collega  
m e n to  de l serba to io  d i  T i  
glio e so llevam en to  d'acque 
d u ra n te  i l  p e r io d o  estivo  
rea lizzaz ione d i  un  collega  
m en to  d ire t to  con i l  serba  
to io  d e l l 'acqu edo tto  F r iu l  
centra le  com e p rev is to  ne  
p ro g r a m m a  p e r  l ’anno  81 
da f in a n z ia rs i  con la  L .R  
6 3 /7 7 .

L a  g iu n ta  si è dichiarate  
p ro n ta  a d  a f f ro n ta re  negl 
in c o n tr i  con le a m m in is t ra  
z io n i jugoslave anche i l  p rò  
b lem a  degli in c id e n t i  avv  e 
n u t i  in  occasione de lla  feste 
d e lla  s te lla  a lp in a  sul M a  
t a ju r  p e r  ev ita re  che s im il  
s ituaz io n i si r ip e ta n o ;  a lcu  
n i consig lie r i  hanno  fatte  
osservare, però , com e atteg  
g ia m e n t i  an t is lo ven i (qua l,  
la  d issem ina d i  ch io d i a K a  
m en ica  e la  p ro fa n a z io n e  d, 
scrit te  a m o n u m e n t i ) ,  nor  
c o n d a n n a t i  fe r m a m e n te  de 
tu t te  le fo rze  p o lit ich e , nor  
favoriscono  certo  la  rec ipro  
ca com p ren s io ne  e lo sv ilup  
po d i  ra p p o r t i  am ichevo li .
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V SPETRU

Predstavljena brošura ”Din Doran,,

Naše orig inalne bom boniere 
za novice

Al je  b la al ne dobra in  
pametna ideja, da so napra- 
v li o rig inalne beneške bom 
boniere? Naš tip ičn i osunjak 
in  noter bom boni, to so ble 
bom boniere za novica Rena
to Massera - Franca Go- 
sgnach, o ka te ri žembi piše
mo na drugem  mestu. Male 
osunjake (vseh 140) je m oj-

SV. LENART
V soboto 12. septembra 

sta se poročila  Stefano Sta- 
n ig iz Dolenje Merse in  Ros
si D ina iz C arrarie  p r i Če
dadu. Stefano d je la  na Ban
k i K a to lik i (Banca C a tto li
ca).

M ladem u paru  želimo, da 
b i b la n jih  skupna življen- 
ska p o t posuta z rožicam i.

KOSCA

Nagla sm art mlade žene

Sim patične in  dobrosrčne 
Elene Tomasetig, poročena 
Chiabai ne bomo vič sreče
va li po Čedadu, k je r je  že 
puno lje t ž iv je la  z možem 
Pavlinom  iz Černiče in  dve
ma sinovama. U m arla je  na 
h itro  na svojem domu in  je 
im ela samuo 53 lje t.

R ajnka Elena n i b la  sa
muo p ridna  žena in  bardka 
mama, b la  je  tu d i prava 
p r ija te lj ca za tiste, k i so j i  
b li b lizu. N je  pogreb je  b iu  
u Čedadu u  to rak  13. ok to 
bra popudne. Možu Pavlu, 
sinovam Beppu in  B runu  naj 
gre naša tolažba.

SKRUTOVE

U pand je jak 28. septembe- 
r ja  se je  rod ila  u čedajskem 
šp ita lu  p ru  liepa čičica, ka 
te r i so dal im e Laura. Laura 
je  hč i M irande B ledig iz 
škrutovega in  Romea Cerne- 
t ig  - Tinajovega iz Preserji. 
M ala Laura je  dob ila  na 
svjetu tu d i sestrico, k i se 
im enuje Federica.

Medtem ko m am  in  ta tu  
čestitamo, m a li Lauri, p ru  
takuo tu d i Federichi, želmo 
vse narbuojše u  ž iv ljen ju , k i 
ga im a jo  pred sabo.

OŠNJE

V soboto 12. septembra je 
b luo  u Bosovi d ruž in i ve li
ko veselje. T is ti dan je  na
takn ila  zlato rin ko  na parst

strsko izdelal nečak Ivana 
T rinka  - V a len tin  - Tinac 
T rin ko  iz Trčm una. M a li 
koš-sim bol našega dela in  
po tu  - pa je  služu za bom bo
n iere našim  m lad im  novi- 
čam Germanu Cendou in  
Lu is i B attis tig , k i sta se po 
roč ila  2. m aja  letos. Tistega, 
k i je  koše spletel, ne pozna
mo, je  pa ko t osunjak 
m o js trsko  ročno delo.

parva hči G iann ija  in  Pije, 
K a tja , k i d je la ko t d ip lo m i
rana in fe rm ie ra  v čeda j
skem špitalu. Mož, k i j i  je 
nataknu zla ti parstan, je 
Marcuzzi Adriano, doma iz 
Cargnacco in  dol bota tud i 
ž ivjela. ž lah ta  in  p r ja te lj i že
li jo  m ladem u paru  vse do
bro  u skupnem ž iv ljen ju .

SREDNJE
POLICA

V soboto 17. o tuberja  je 
um aru v videmskem špitale 
Andrea Qualizza - M anihu iz 
naše vasi. Im eu je  samuo 59 
lie t. T ud i ra jn ik  Andrea, ku 
puno d rug ih  naših moži, je 
služiu k ru h  v čarn ih  m inie- 
rah v B e lg iji.

Pogreb je  b iu  u pandje jak

Rajnik Andrea Qualizza iz Polic

19. o tuberja  u  Gorenjem  
Ta rb ju , an če tu d i je  b iu  de
lovn i dan, puno lju d i ga je 
sprem lja lo  k  zadnjemu po
č itku . žen i Angeli, sinovam 
Giovanninu, G iu lianu  in  G i
nu (k i je  konse lir u  srede-

njskem  kam une) in  p ru  ta 
kuo vsi žlah ti izrekam o na
še sožalje.

POLICA - ČERNEČJE

U soboto 10. o tuberja  sta 
se poroč ila  u c ie rkv i na Sta
r i  G ori R ina Qualizza — Pe
kova iz Polic in  Antonio Ip 
notico — B ud rinu  iz Č er
ne c.

M ladem u paru  želimo vse 
narbuojše v skupnem ž iv lje 
n ju , da b i b la zm jera j takuo 
srečna in  vesela, ko t na dan 
žembe, ko sta si ob ljub ila  
venčno zvestobo.

PRESERJE

U saboto 26. septemberja 
sta se poroč ila  u cerkvic i Sv. 
M iklavža Lucia Jeroncig - 
K onšorjova  iz naše vasi in  
Renzo Flaugnacco. Lucia je 
meštra, Renzo diela ko t 
«geometra» u Sovodenj ski 
občini. M ladem u paru, k i bo 
živel na Čem urju , želmo vse 
narbuojše u n jih  skupnem 
ž iv ljen ju .

Podbonesec
VARH

Po k ra tk i bo ljezn i je um a
ru  v videmskem šp ita lu  E li- 
gio G uion iz naše vasi. Im eu 
je  samuo 66 lje t. R a jn ik  
Guion je  živeu z družino v 
Ip lisu  pod kom unom  Pre- 
m ariacco in  dol je b iu  tud i 
podkopan u pandejak 19. ok
tobra. Puno lju d i ga je 
sprem lja lo  k  zadnjemu po
č itku , ke r je  b iu  spoštovan 
in  bardak mož in  ko t takega 
bomo oh ran ili v venčnem 
spominu.

SOVODNJE
MATAJUR

V soboto 10. oktobra  sta 
si o b ljub ila  večno zvestobo 
Renato Massera iz Mašer in  
Franca Gosgnach iz  M a ta ju 
rja . Poročila  sta se u  M ata
ju r ju  ob p riso tnosti velike
ga števila žlahte in  p r ija te 
ljev. Noviča sta puno pozna
na, saj im ata  že dugo ca j  ta 
u rokah ris to ra n t «Rifugio 
G. Pelizzo» na M a ta ju r ju .

Želim o j im  puno sreče v 
n jih  skupnem ž iv ljen ju .

Il S indaco di Roma P etrose lli, il 
Presidente  della Cam era dei d e p u 
ta ti N ilde J o tti e Luciano Lama se
g re ta rio  genera le della CGIL ai m i
c ro fon i di Radio Koper - C apodi
stria .

In te rv is ta ti da P inuccia  P o liti per 
la trasm iss ione  «Da Roma con in
teresse e s im patia  - Specia le dal
l ’ Ita lia», in onda ogni m ercoledì al
le 14 ita liane , si a lte rneranno nel
le p rossim e se ttim ane  nomi fam osi 
della cap ita le  ita liana , tra cui il S in
daco di Roma P e trose lli, recen 
tem en te  scom parso, il P resi
dente  della Camera dei deputa ti 
N ilde  J o tti, il seg re ta rio  genera le 
della CGIL Luc iano  Lama. T u tti gli 
in te rv is ta ti hanno a d e rito  con en 
tus iasm o a parla re  per l'em itten te  
jugoslava.

Tra i vari tem i tra tta ti, pa rtico la 
re im portanza hanno assun to  ne l
le conversazion i con la g io rna lis ta  
ita liana  que lle  r ife ren tes i alla pa
ce, alla riduz ione  degli a rm am enti 
sia da parte  am ericana che rus
sa, al r if iu to  d ras tico  de lle  arm i nu 
cleari, ad una m aggiore  in tesa  tra 
g li s ta ti europe i, ta le  da fo rm are  
un ’unione di fa tto  in grado d i op
porsi a lla  po litica  b locca rda , avva
lendosi anche del d ia logo  e del re
c ip ro co  appoggio  co s tru ttiv o  con 
i paesi non a llinea ti.

Su queste  basi si sono espressi 
con m aggiore  o m inore energ ia an
che g li esperti e responsab ili di 
po litica  estera di va ri p a rtiti, dal 
libe ra le  al repubb licano , al PDUP,

SPETER — Ljudska pesem je iz
raz naroda in njegovih ljudi, v 
njej se pretaka njegova zgodovina, 
z njo se nadaljuje življenjska nit 
številnih generacij. Beneško ljud
sko izročilo je bogato, vendar se 
kulturni in prosvetni delavci do
bro zavedajo, da ustno izročilo 
lahko izumre in da beneški otroci 
nimajo pravice do pouka v mate 
rinem jeziku. Kako jim  torej po
sredovati tiste prvine, «da bodo ju
trišn ji ljudje lahko še vedno — v 
novih oblikah — izpričevali svojo 
kulturno dediščino, k i nam je po
trebna, če hočemo še vedno biti 
ljudje?» kot .je zapisal ljub ite lj Be
nečije in njenih dolin -  glasbe
nih Pavle Merku.

Odgovor je v mah modri knjižici 
z naslovom «Din doran», ki so jo 
prejšnji teden predstavili v občin
ski dvorani v Špetru To je zbir
ka 25 veselih in žalostnih, ljube 
zenskih in domotožnih ljudskih pes
mi iz Benečije, ki jih je za klju-

Le V a lli del Natione escluse 
dal progetto regionale d i me
tanizzazione

L a  m ag g io ranza  del consi
g lio  reg ionale  con una g ra 
ve decisione che persegue  
la  logica d i  penalizzaz ione  
de lla  nostra  c o m u n ità  ha  
ap p ro v a to  i l  nuovo p ia n o  re
g ionale d i  m etan izzaz ione  
che esclude d a l serviz io  le 
V a l l i  del N a t is o n e  e d e f in i 
sce i l  co m u ne  d i  C iv ida le  co
m e estrem o l im i te  de lla  rete.

E ’ d un q u e  d e f in i t iv a m e n 
te chiuso con questo voto  
i l  discorso p e r  la  nostra  
gente?

10 r itengo  che nonostante  
questo a tto , v i  s iano ancora  
spazi d i  in te rven to  p e r  l i m i 
ta rne  i d a n n i ed o ttenere  
questo p r im a r io  servizio  a l 
m eno p e r  a lc u n i  paesi.

11 co m une d i  C iv ida le  sta  
p er  rea lizzare  un nuovo t r a t 
to d i  gasdotto  pe r  serv ire  il  
paese d i  Sanguarzo , la  C o 
m u n ità  M o n ta n a  delle  V a l l i  
del N a t is o n e  deve in te rv e n i
re con tem p est iv ità  r ich ie 
dendo che tale t r a t ta  sia  
rea lizza ta  in a l ta  pressione  
e p o i rea l izzare  d ire t ta m e n te  
un u lte r io re  t r a t to  f in o  a l la  
zona in d u s tr ia le  d i  Azzida;  
sarebbero  create così le con
d iz io n i d i  servizio  p e r  le in 

a i  PCI, nonché s to ric i, g io rn a lis ti di 
po litica  estera e q u a n t'a ltr i P inuc
cia P o liti ha inv ita to  ai m icro fon i 
di Radio C apod istria .

Si sono a ltresì a ffia nca ti a lle  te
si suddette  anche esponenti del 
M.F.E., i rappresentan ti della Lega 
dei Com uni di Europa, r iu n itis i in 
C am pidog lio  recentem ente, que lli 
del Forum  ita liano  per cooperazio 
ne in Europa e nel M editerraneo, 
que lli de lla  lA I ( Is t i tu to  A ffa r i in 
te rnaziona li).

C oncludendo a llo  Specia le dal
l'Ita lia  si a lte rneranno un ce rto  nu
m ero di voc i pro tese verso quel 
grande m ovim ento  per la pace che 
sta d ivenendo in tu tt i gli s ta ti sem
pre più fo rte  e deciso  a com batte 
re c o n tro  ogni pe rico lo  di guerra 
per il tr io n fo  della po litica  della 
rag ione su que lla  del te rro re  e de l
l'Im peria lism o .

naste flavte priredil furlanski pro
fesor in glasbenik Bruno Rossi, iz
dal pa Zavod za slovensko izobra
ževanje pri tržaškem ZTT.

Kot je Pavle Merkù zapisal v 
predstavitvi, je zbirka odlično sred
stvo, da «nekdanje ljudsko boga
stvo zaživi danes tudi na šolah». 
To .je poudaril tudi glasbenik Giu
seppe Chiabudini, k i .je še poseb
no naglasil uporabnost tega didak
tičnega pripomočka v nižjih sred
njih šolah. Glasbena pedagoginja 
Angela Petricig pa je spregovorila 
o novi možnosti, da se slovenske 
ljudske pesmi uveljavijo v šolah 
tudi izven beneškega območja in 
da obogatijo kulturno bogastvo na
še dežele, pa tudi države.

Bruno Rossi pa je udeležencem 
spregovoril o svoji želji, ki jo je 
skušal z zbirko «Din dcran» ures
ničiti. Njen namen je bil ovredno
tit i še vedno premalo poznano be
neško ljudsko pesem ter jo isto

d ustr ie  e g li  a r t ig ia n i  che si 
insediano n e l l ’a rea  del p ia 
no d i  in v e s t im e n ti  p r o d u t t i 
vi e le prom esse p e r  l 'a l lac 
c iam ento  de i paesi d i  fondo-  
valle.

I l  P C I  ha già presentato  
a lla  pres idenza  d e lla  C o m u 
n ità  una  in te rpe l lan za  in cui  
chiede un  im pegno a tale  
proposito .

Giuseppe Blasetig

Altri miliardi 
per la ricostruzione

Il governo ha assegnato al
la Regione Friuli - Venezia 
Giulia 350 miliardi di lire per 
l’opera di ricostruzione. Lo 
ha assicurato al presidente 
Comelli il presidente del con
siglio Spadolini, al quale è 
stato illustrato l'andamento 
della ricostruzione.

Il provvedimento in favore 
del Friuli è stato quindi in
cluso nella legge finanziaria 
per il 1982.

Nell'incontro a Palazzo Chi
gi, Comelli ha presentato al 
presidente Spadolini il fab
bisogno relativo al finanzia
mento della legge per l'attua
zione del Trattato di Osimo 
e l'estensione dei benefici 
del fondo europeo per lo svi
luppo di tutto il territorio del 
Friuli-Venezia Giulia.

L ’A.N.P.I. Provinciale d i 
Udine, a llo  scopo d i racco
gliere materiale storico d 'a r
chivio, in v ita  i c ittad in i a
fa r pervenire alla p ropria  
sede d i V ia del Pozzo 36, 
Udine, documenti, stampe, 
cim eli in  loro  possesso e che 
potrebbero andar perdu ti o 
deteriorati.

Fra i docum enti sono da 
considerare anche le fotogra
fie, i documenti cinemato
g ra fic i d i vario passo non

časno približati furlanski kulturi, 
«Note ne poznajo meja in prav bi 
bilo, da bi jih tudi narodi ne po
znali», je dejal. Pavel Petričič, 
predstavnik Zavoda za slovensko 
izobraževanje, k i se je avtorju in 
njegovim sodelavcem zahvalil za 
prizadevanje, je nato predstavil 
kulturni program, ki so ga izpol
n ili pevski zborček «Mlada brieza» 
pod vodstvom učiteljice Lucie Co- 
staperarie, trio  flavtistk Glasbene 
matice, ki jih  pripravlja pi ofesor 
Miloš Pahor (trio je prvi izkoristil 
note «Din doran») ter mešani pev
ski zbor «Pod lipo» iz Barnasa, k i 
je pod taktirko Nina Specogne za
pel vrsto priljubljenih beneških 

Ob tej priložnosti je Študijski 
center Nediža priredil tudi razsta
vo fotografskih posnetkov in dia
pozitiv, s katerimi so fotografi 
Dorbolò, Strazzolini, Petričič in Fe- 
letig ujeli tragične dneve po po
tresu.

Giorgio Benvenuto 
a Radio Koper 
Capodistria

Giorgio Benvenuto, ospite 
di Radio Koper-Capodistria è 
stato intervistato da Pinuc
cia Politi su vari argomenti 
concernenti il mondo del la
voro con particolare riferi
mento al settore internazio
nale ad esso connesso.

Ha trattato inoltre della si
tuazione della donna e trac
ciato alcune linee compara
tive con le situazioni di al
tri stati.

Al capo della Uil seguiran
no nella trasmissione « Da 
Roma con interesse e simpa
tia » gli altri capi confede
rali L. Lama e P. Camiti.

Il programma va in onda 
ogni mercoledì alle 14 ita
liane.

solo de ll’epoca 1943-45, ma 
anche que lli d i anni succes
s iv i alla liberazione che ab
biano per argomento avve
nim enti, fa t t i o ricostruz io 
n i della guerra d i liberazio
ne e della Resistenza in ge
nere.

A coloro che intendono  
contribu ire  in  ta l senso l 'in 
v ito  a precisare i l  tito lo , l ’au 
tore, i l  regista, i  fo rm a ti e 
i l  passo.

Se, al posto d i cedere a l
l'A rch iv io  de ll’A.N.P.I. i l  ma
teriale in  possesso, g li in te
ressati volessero soltanto se
gnalarne l ’esistenza, sono 
gentilmente pregati d i speci
ficare l'a ttua le  collocazione 
(presso a rch iv i fo togra fic i, 
televisivi, cineteche locali, 
p riva ti c ittad in i).

Ciò al fine d i addivenire  
ad una schedatura i l  p iù  am
pia possibile d i un ’eredità 
storica interessante i l  nostro 
F riu li.

Domenica 18 ottobre ha avuto luogo presso la 
casa di cultura di Prato di Resia, un convegno su 
«Liste civiche - problemi e prospettive». Di più nel 
prossimo numero.

V nedeljo 18. oktobra je bil v kulturni hiši v Reziji 
važen shod lokalnih občinskih list. Tema shoda je 
bila: «Lokalne upravne liste in prospektive». Več v 
prihodnji številki.

Allo speciale dall’Italia

Le Valli del Natisone escluse 
dal progetto di metanizzazione

Raccolta di materiale d’archivio interessante 
la guerra di Liberazione
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

Del zadnje skupine naših starčkov, ki so preživeli lepih 14 dni ob morju 
v Gradu

Na stroške Gorske skupno
sti Nediških dolin naši starci 
preživeli počitek ob morju

Parbližno 100 naših s ta r
čkov, iz  vseh vasi N ad išk ih  
do lin  je  u  dvieh izmenah 
preživelo po 14 dn i poč itka  
ob m o rju  u  Gradežu (G ra 
do), na hote lu  Comelli.

Vsak starček je  p lač ju  
45.000 lir,os ta lo  je  plač j  ala 
vse Gorska skupnost N edi
šk ih  dolin.

D ol so se im e l ka r dobro, 
v d ružb i naših p r id n ih  so
c ia ln ih  asistentk, k i so j im  
šle na roke in  j im  pomagale 
prem agati manjše in  b u j ve
like  težave. P ruzapru ve li
k ih  težav n i b luo. U živa li so 
obm orsko sonce parva in  
druga skupina od druge po
lovice septembra do 8. o k to 
bra.

Je pam etno in  lepuo, da 
takuo naša Gorska skupnost 
skarb i za naše te stare, saj 
buošci so im je li m alo a li nič 
od ž iv ljen ja . Radi so b li, ka 
da r smo j ih  obiskali. Nesli 
smo j im  no m alo sladčine pa 
t u d i ... no m alo vina. Vsisku- 
paj smo zapeli, da so odne
s li m uorsk i va lovi glas naših 
lep ih  slovenskih pesmi da
leč v svet, ko t pozdrav vsem 
starčkom  sveta.

DREKA
MALINSKE
Tragična smart našega otro

ka v Švici
Roby Rucchin iz M alin - 

skega je  b iu  an lje p  in  in te 
ligenten o trok , k i so ga vsi 
občudovali in  m u napovedo
va li svetlo po t v ž iv ljen ju . 
Nažalost pa n i b ilo  tako. B i
lo  je  navadno ju tro , ko t 
vsak dan, ko ga je  nagla 
sm art iz trga la  iz  naročja  ma
m i M a r ij i Lokanec in  ta tu  
G iann iju  Rucchin. Za d ru ž i
no in  za p r ija te lje  je  b luo 
takuo, kakor da b i iz v rta  iz- 
ta rga li lepo, a ne še razvito  
rožo. Roby Rucchin b i b iu  
dopunu šele 24. ok tob ra  3 
leta, a se je  njegova kom aj 
prižgana ž iv ljenska luč na
s ilno ugasnila u petak 2. ok 
tob ra  letos v Švici, K an ton  
Grigione, vas K a ira .

T is t i nesrečni dan ga je  
željela m a ti M a rija  p e lja ti 
na sprehod, a ko sta napra
v ila  nekaj korakov p red 
svo jim  domom, je  p r id rve l 
m im o avtom ob ilis t z ve liko  
h itro s tjo . R obja  je  k ra tko - 
m alo iz trg a l m a te ri iz rok.

Šlo je  le za nekaj cen ti
m etrov, čene je b il povozil 
še m ater. O trok  je b il k li-
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nično m rtev že na k ra ju  ne
sreče, a zd ravn ik i so m u po 
da ljša li ž iv ljen je  do srede 7. 
oktobra, ko je  odpovedalo 
m lado o trokovo srce.

Pokopali so ga v Švici. Ro
by je  b il p rv i in  edin i sin 
mladega para. N aj gre očetu 
in  m ateri in  celi ž lah ti naša 
iskrena tolažba.

M ali Roby Rucchin bo ostal zmjeraj 
v naših srcih

V soboto 17. oktobra  sta 
se poroč ila  p r i Devici M a r ij i 
na K rasu  C ra in ich  Lore tta  - 
Podkašnjakova iz Cuodra in  
Rucchin B runo  - Lejonu iz 
Gnidovce (S redn je ). Novič 
im a 27 lje t, noviča pa 20.

že lim o  j im  puno zdravja, 
srečo in  puno zdravih, lep ih  
an veselih o trok  v n jih  skup
nem ž iv ljen ju .

T R IN K O

V ponedeljek 5. ok tob ra  sta 
se poroč ila  v D rek i T rinco  
V ilm a  - Benjova iz naše va
si in  Sam o Gennaro iz Na
po li, k i ž iv i v Čedadu. Ona 
im a 20, on pa 21 lje t. Ž ivje- 
la bosta v še nč ju rju .

M ladem u paru želi žlahta 
in  p r i ja te l j i  puno sreče u 
n jih  skupnem ž iv ljen ju .

DOL. DREKA

Po dugem ta rp lje n ju  je  za 
večno zatisnu trudne oči Ci- 
cigoj Giuseppe - Pepo č iko v  
iz naše vasi. Um aru je  u  v i
demskem šp ita lu  u četartek 
1. oktobra. Im eu je  75 lje t. 
B iu  ju  puno lje t  za šindaka 
u D reki, poznan ko t pošten 
šindak, bardak mož in  p r i
den gospodar. Njega pogreb 
je  b iu  p r i Devici M a r ij i na 
K rasu u soboto 3. oktobra. 
Res puno lju d i ga je  sprem 
lja lo  k  zadnjem u počitku. 
N aj gre d ruž in i in  ž lah ti na
ša tolažba.

ZAVART

Spet an minator manj

«Takuo je  dobar in  b a r
dak, da ne zm ot še t ic iju  vo
de ne». Se p rav i o puno l ju 
deh, k i ž iv ijo  med nam i.

Obedan n i b u lj zaslužu 
telega našega starega prego
vora ko t Gino Drescig - Bla- 
žov iz Zavarta. B iu  je  zarjes 
takuo dober an bardak, da 
n i b iu  mogu zm o tit t ic ju  vo
de. M lad em igrant je  šu dje- 
lat, ku  na stuo jke naših puo- 
bu, u  belgianske m in iere, 
k je r je  d je lu  do inva lidske
ga penziona. Potem se je 
varnu u  ro js tn i k ra j, u Za- 
vart, k je r je  živeu s sestro 
Irm o .

N avjedič pa je  pota rka la  
na vra ta  sm art in  m u n i pu 
s tila  uživat težkuo zasluže
nega penziona. Sestra ga je 
ušafala u  p as tje ji martvega. 
Im eu je  samuo 51 lje t. N je 
ga pogreb je  b iu  p r i Sv. Što- 
b lanku  u  če ta rtik  15. ok to 
bra.

Rajnkega Gina bom o oh
ra n ili v lje p im  in  venčnem 
spominu.

Rajnik Gino Drescig-Blažov iz Za
varta

PRAPOTNICA

U ponedeljek 5. oktobra  je 
na h itro  um aru  na svojem 
dom u Drescig Stefano — 
M oholjev po domače, star 
78 lje t. R a jn ik  Štefan je  b iu  
tast od znanega gospoda k i

p roda ja  pohištvo v Reman- 
zaccu. Rad je  brau po slo 
vensko in  je  b iu  vič lje t na
ročen na N ovi M a ta ju r, do
k le r m u niso opešale oči.

Njega pogreb je  b iu  p r i 
Sv. Š toblanku u to ra k  6. ok 
tobra. D ruž in i in  ž lah ti naše 
sožalje, ra jnkega Štefana pa 
bom o o h ra n ili u venčnem 
spominu.

PRAPOTNO
PRAPOTNO

Zapustila nas je Olga Scude- 
rin, udova Vogrig

Po k ra tk i bo ljezn i nas je 
za večno zapustila  Olga Scu- 
derin, udova Vogrig.

U m arla  je  u čedajskem 
špitalu, a podkopa li so jo  u 
Prapotnem  u petak 16. o k 
tobra  popudne. Im je la  je  71 
lje t.

D ruž in i in  ž lah ti naše g lo 
boko sožalje.

GRMEK
TOPOLOVO

U zadnjem num erju  Nove
ga M a ta ju r ja  smo napisali, 
da nas je  za venčno zapu- 
stu naš dragi vasnjan Pepo 
Blažu. Sada ob jav ljam o n je 
ga fo to g ra fijo  v spom in 
vsem tis tim , k i so ga poznali, 
im je li rad i in  spoštovali.

MALI GRMAK
U to rak  13. oktobra  je po 

dugem ta rp lje n ju  um aru u 
čedajskem šp ita lu  T ru - 
sgnach Francesco - Franc 
Ceku iz naše vasi. Im eu je  66 
lje t.

R a jn ik  Franc je  b iu  iz zna
ne Cekove družine iz M ale
ga G rm ika. Puno je  p re tar- 
peu u  zadn ji ue jski, poseb
no na rusk i fro n ti.  Vsi a lp i
n i so vedeli, da je  r is k ira l 
ž iv ljen je  za reš it svojega ka- 
p itan iha  in  ga je tu d i rješu. 
K o  se je  varnu iz Rusije, je  
po ka p itu la c iji I ta li je  postal 
partizan in  ostal zvest idea
lom  rezistence do zadnjega 
diha svojega ž iv ljen ja . Na 
poste lji u b o ln ic i m u je  sin 
Valentin  iz ro č il od likovanje  
(dekorac ion), k i ga je  letos 
aprila  dob il v V idm u  od 
Predsedstva SFRJ.

R a jn ik  Franc je  b il puno 
poznan po useh naših d o li
nah, k je r  je  delal mašetar 
in  prekupac z žvino. Potem 
je  ko t sezonski delavec de
la l puno lje t  u N em čiji, od 
koder je  tu d i dobival pen
zion. B iu  je  človek dobrega 
srca in  je  v s ili vsakemu rad

pomagal.
Njega pogreb je b iu  na Le

sah u sredo 14. oktobra. Naj 
gre ženi N ada liji, sinovam 
E tto r ju  in  Valentinu, hčeri 
E rnesti naša tolažba.

ŠPETER
V soboto 3. oktobra  sta se 

poroč ila  Fabiana Cumer iz 
Ažle in  B utte rà  Rino iz Sar- 
žente.

M ladem u paru  želmo vse 
narbo ljše v skupnem ž iv lje 
n ju .

PET J AG

U petak 2. ok tob ra  je  na 
h itro  um aru  Carlo Cencig iz 
naše vasi. Im eu je  80 let. U 
Petjagu sta živela sama, on 
in  žena Angela. Potres j im  
je  hišo hudo poškodoval, ta 
kuo da sta spala v ič ca j  ta v 
ru lo tu , k i j im  ga je  dala na 
dispožicion socialistična re 
p ub lika  S lovenija. Pred k ra t
k im  pa sta oba dobila  sta- 
novišče u  špjetarskem  riko - 
veru. N i b luo parpuščeno, 
da b i dol uživu dugo ca j ta 
počitak nag dragi Carlo. T i
s ti dan je  šu u šp je ta r po 
penzion in  že na pošti se je 
ču no m alo slabo. Stopu je 
u bar Roma in  je  km alu  po
tem  padu p r ija te lju  v na ro 
čje. B iu  je  m artu . R a jn ik  
Carlo je  b iu  ro jen  v Črnem 
V rhu, a je  že v ič lje t živeu 
u Petjagu, k je r so ga im je li 
vsi radi.

Njega pogreb je  b iu  u 
špe tru  u  nedeljo 4. oktobra. 
Ženi Angeli in  hčeram, k i ž i
v ijo  v A vs tra liji, naj gre na
ša tolažba.

Rajnik Cencig Carlo iz Petjaga

A2LA

Po dugem ta rp lje n ju , k i 
ga je  ponižno in  kora jžno 
prenašala je  um arla  na 
svojem  dom u u  Ažli N ata lia  
Trusgnach, poročena Flaiba- 
n i. Im je la  je  samuo 67 lje t. 
R a jnka N ata lia  se je  rod ila

na Gorenjem  Bardu (Gar- 
m išk i kam un) v Sevkni a li 
Žbelonovi d ružin i. Poročila 
se je  u Ažlo pred d ob rim i 
40. le ti, k je r  so jo  vsi spošto
va li ko t dobro m ater in  p r id 
no gospodinjo. N je  pogreb 
je  b iu  u Ažli u nedeljo 18. 
oktobra. Puno lju d i je  šlo 
za n jo  na n je  zadn ji po ti. 
N a j gre možu, hčeram in  
ž lah ti naša tolažba.

Dobra iniciativa za valoriza
cijo in prodajo kostanja
V špe tru  so se dogovorili 

komun, Gorska skupnost in  
«C o ltiva to ri d ire tti» , da od 
p re jo  trg  (m erca to ) kosta
n ja  pred sedežem Gorske 
skupnosti. D ogovorili so se 
tud i, da bo jo  dal za sak kg. 
kostan ja  100 l i r  vič, ko t ga 
p laču je jo  na d ruz ih  trg ih .

In ic ia tiva  je  im e la  ve lik  
uspeh (sučeš), saj že p rvo  
soboto 17. oktob ra  je  b luo 
u Špetru okuole 20 kv in ta lu  
kostanja, medtem ko je  b luo 
na čedajskem trg u  samuo 
par kv in ta lu .

Od sada naprej so sk len i
li, da bo jo  tu d i ka rab in ie ri 
in  drug i organi bu j o s tr i in  
da bo jo  delali bu j natančno 
kon tro lo  do tis t ih  tu ris tov , 
k i h nam  ne prinaša jo , pač 
pa odnašajo, če je  paršlo  do 
tega, je  tu d i naša zasluga 
(m e rit) , saj smo o tem  p ro 
blem u že v ičk ra t p isa li.

SV. LENART
HRASTOVJE

Noviški purton za presidenta

V nedeljo 13. septembra 
so puobje in  čeče iz H rosto- 
vjega naprav li —  po naši 
s ta ri navadi — ljep  b ruš lja - 
nu in  sm rjekov p o rto n  z ro 
žami pred Č jukovo hišo. Že
nu se je  sin Giuseppe 
Chiuch, k i je predsednik Ne- 
diške gorske skupnosti. Za 
družico svojega ž iv ljen ja  si 
je  Beppo zbrau lepo laško 
čečo iz Lestizze. Im enu je  se 
Serino Denisa.

U im enu use naše skupno
s ti naj gredo m lad im  novi- 
čam naše narbuojše voščila.Novica Trinco Vilm a in mož Sarno Gennaro

Lf p ( V '  '

Trusgnach iz Ažle


